
Vážení spoluobčané. Abychom Vám co nejvíce 
přiblížili veškeré dění v obci, rozhodli jsme se 
oprášit staronovou myšlenku a začít vydávat tento 
Jarčovský občasník. Dlouho jsme zvažovali, zda 
dnešní internetová doba poskytne prostor tištěnému 
periodiku. Nakonec jsme došli k závěru, že psané slovo 
přeci jen zahřeje více než chladivé světlo monitoru. 
Dovolte mi, abych se na chvíli zastavil a ohlédl se 
zpět. Pokud pominu to, že je naše obec otočena 
ke sluníčku zády více než bychom si všichni přáli, tak 
mi dáte určitě za pravdu, že polohou blízko města 
jsme to naopak vyhráli. Za posledních 50 let se naše 
obec intenzivně rozvíjela. Ruku v ruce s rostoucím 
počtem obyvatel se budovala infrastruktura, občanská 
vybavenost a obec se celkově modernizovala. Myslím 
si, že jsme měli veliké štěstí na lidi, kteří se vždy 
snažili posunout Jarcovou ve všech směrech dopředu. 
Ať to byli občané, zastupitelé či starostové.Velice 
si vážím toho, že se dokázali vždy spojit a společně 
bojovat za dobrou a prospěšnou věc. Dříve to byly 

akce “Z”, díky kterým vyrostl v obci kulturní dům, 
obchod s potravinami, rezervoár pitné vody a další. 
Dnes bojujeme za příliv financí jinými způsoby 
formou žádostí o dotace na různé obci prospěšné 
akce z evropských, státních či krajských fondů. Tyto 
finance nám například pomohly plynofikovat obec, 
rozvést kabelové TV vysílání a odkanalizovat větší 
část obce, opravit střechu a zateplit školu a nejnověji 
vybudovat víceúčelové sportoviště. Dopady nepříznivé 
situace současné světové ekonomiky se však dotýkají 
i naší obce. Obecní zastupitelstvo se musí vypořádat 
s tím, že příjmy rozpočtu v podobě přerozdělených 
daní nedosahují zdaleka požadované výše, jaká by byla 
potřebná pro další rozvoj naší obce. Je stále před námi 
veliký kus práce. Pevně však věřím, že v tomto tempu 
budeme pokračovat i nadále. Vždyť k čemu by byly 
moderní stavby či sportoviště bez zájmu Vás občanů 
???
             Ivo Veselý    (starosta obce)

Jarčovjan

Slovo starosty
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Kontakty a úřední hodiny 
Obecní úřad Jarcová č.p. 200
757 01 Valašské Meziříčí

tel: 571 631 010
fax: 571 631  010
e-mail: obec@jarcova. cz

Úřední hodiny
Pondělí: 9,00 - 12,00 a 14,00 - 17,00 hod.
Středa:   9,00 - 12,00 a 14,00 - 17,00 hod. 

První historicky doložená zmínka o obci Jarcová pochází z roku 1393, kdy je vzpomínána jako Jarcova Lhota. 
Původní charakter obce je především zemědělský, obyvatelé se věnovali také ovocnářství a výrobě dřevěného 
nářadí. Katastr obce se rozkládá na levém břehu řeky Bečvy v délce 3 km ve směru na jih od města Valašského 
Meziříčí. Nadmořská výška obce je 345 m n.m. Rozloha obce je 525 ha. Počet obyvatel k 1.1.2010 je 787. Od roku 

1993 je obec oprávněna používat obecní znak a prapor.



Stručně o historii SDH Jarcová 

Před více než sto lety, 12 ledna 1908 podali pánové Kristek Josef, Kabeláč Josef  a Gajdůšek Josef k tehdejšímu 
obecnímu  výboru  žádost  s  prosbou  o  povolení  založiti    hasičský  sbor  ve  zdejší  obci.  Žádosti  této  bylo 
vyhověno  a  do  začátku  novému  sboru  dal  obecní  výbor  z  obecní  pokladny  poříditi  4  žebře,  2  berlovky,  
4 plátěná vědra na vodu, bidla na háky a k tomu ještě 50 korun v hotovosti. Svolána byla na den 26.1.1908 
ustavující členská schůze, při níž se přihlásilo do sboru 32 řádných členů a 5 členů přispívajících. Jelikož se 
přihlásil velký počet činných členů, což by bylo spojeno s velkými výlohami na výzbroj mužstva, musel se 
tento stav snížit a za tím účelem byla svolána dne 9. března 1908 valná hromada., při níž proběhly nové volby. 
Hned 16.března 1908 byla objednána výstroj a výzbroj pro celý sbor u firmy Vystrčil a syn v Telči za obnos 
540 korun. V další výborové schůzi bylo dne 7.12.1908 usneseno zakoupiti 4 kolovou ruční stříkačku opět 
u firmy Vystrčil a syn v Telči za obnos 1500 korun. Tato se zachovala dodnes a v roce 2008 jí byl dán nový 
kabát. Do prvního výboru SDH byli zvoleni Cyril Dudík starosta sboru, Josef Kristek velitel, František Kuráň  
1. podvelitel, František Nerád 2. podvelitel, Josef Rábel zbrojmistr, Josef Kabeláč a Pecha Rudolf členové výboru. 
V roce 1909 dne 3.2. sbor zasahoval u svého prvního požáru hájenky p. Ježe na pasekách. V prvních letech 
trvání sboru zasahovalo družstvo často i v Křivém, dnešním Podlesí, protože tato obec ještě svůj sbor neměla. 
Po šesti letech existence sboru přišla první těžká chvíle  1. světová válka. Z 24 činných členů bylo 12 povoláno 
na frontu, hlavně vedení sboru. Dne 19.10. v bojích u Přemyšlu padl zbrojíř a 1. podvelitel sboru br. Josef Stolař. 
Koncem roku 1918 měli hasiči v Jarcové 23 činných členů, z nichž 19 bylo během války povoláno k činné službě. 
Naštěstí se v těchto letech obci vyhnuly požáry a povodně.  Obrovskou událostí nejen pro hasiče byl vznik 
samostatného Československa 28.10.1918.  Po vzniku první republiky došlo k velkému nárůstu aktivity .Sbor 
začal vyvíjet i mimo hasičské aktivity. Pořádal výlety, zábavy, členové hráli divadlo, rozšiřoval se počet knih 
v hasičské knihovně, sbor založil vlastní dechovku. Dokonce byl v takové finanční situaci, že půjčoval peníze 
členům a to na 4,5% úrok. Ve třicátých letech byla vybudována hydrantová síť. V roce 1934 došlo k velkému 
požáru, kdy shořelo pět stavení i s hospodářskými budovami, což byl tehdy téměř celý dolní konec vesnice.  
V době hospodářské krize se činnost dostává na bod mrazu. Lidé nemají peníze, dojíždějí daleko za prací, 
nepořádají se žádné akce. V roce 1938 byla vystavena první  hasičská zbrojnice. Bývalý starosta sboru Ludvík 
Konvičný věnoval sboru parcelu na stavbu této zbrojnice. Obec věnovala dřevo na stavbu. Součástí hasičské 
zbrojnice byla i zvonice. Práce pokračovaly rychle a dne 24.7. 1938 u příležitosti dvacátého výročí vzniku 
republiky a třicátého výročí vzniku sboru byla zbrojnice slavnostně otevřena. Oslavy proběhly včetně mše, 
na které  se  zúčastnilo na 350  lidí  i  z okolních obcí. Během 2.  světové války byli hasiči  jediným spolkem, 
který  nacisté  nechali  fungovat.  Ale  velmi  okleštěně,  pod  direktivním  řízením.  Po  skončení  války  přišla 
opět euforie při budování sboru. V roce 1948 bylo za 45.000 korun zakoupeno nákladní vozidlo STEYER. 
Z důvodu malé zásoby vody byla v  roce 1953 vystavena podzemní zakrytá požární nádrž na horním konci 
obce  na Kozákové zahrádce. O dva roky později začala stavba budovy MNV včetně nové požární zbrojnice. 
Tato byla dostavěna a slavnostně otevřena v roce 1958 na oslavy 50 let fungování sboru. Na tehdejší dobu to 
byla jedna z nejmodernějších zbrojnic. Dvougaráž a sušák na hadice.  V roce 1955 byla poprvé započata práce 
s mládeží. Tato činnost mládeže byla několikrát přerušena a znovu obnovena. V roce 1960 staré nákladní 
vozidlo dosloužilo a od armády byla zakoupena Tatra 805. Kvůli budování nového stavebního obvodu byla 
v roce 1973 provedena demolice  staré, již nepoužívané požární zbrojnice. V první polovině sedmdesátých 
let začalo  fungovat nové družstvo v místní části Za vodú. Byla započata výstavba zbrojnice v  této místní 
části. Tato budova měla sloužit i jako knihovna, sklad CO a byla zde i společenská místnost. Nová zbrojnice 
byla slavnostně otevřena při oslavách sedmdesátého výročí sboru. V osmdesátých letech se podařilo obnovit 
techniku. V roce 1982 sbor získal čerpadlo PS 12 včetně přívěsu a v r. 1988 obec zakoupila za 130000,- korun 
dopravní vozidlo Avia 31 DA. V roce 1987 postihla obec povodeň, při níž se ukázala jednak potřeba hasičů 
a jednak odvaha členů sboru, kteří zachránili tři lidské životy. Osobní automobil, ve kterém jel děda s dvěma 
vnuky, se pokoušel přejet přes zatopenou hlavní silnici spojující Val. Meziříčí a Vsetín. Strhl ho však proud 
a auto se zachytilo v autobusové zastávce. Členové sboru toto zpozorovali a pustili se přes zaplavenou cestu 
na pomoc. Podařilo se jim všechny tři z auta vytáhnout a dopravit do bezpečí. Muž byl v šoku a musel být 
ošetřen v nemocnici. Na počátku devadesátých let přišel v činnosti útlum. Členové byli časově zaneprádněni 
a  prováděly  se  pouze  práce  potřebné  pro  zachování  chodu  sboru.  Tato  situace  trvala  do  července  1997. 
Každému v paměti zůstane červencová katastrofální povodeň, která na dlouhou dobu ovlivnila život v Jarcové. 
V neděli 6. července se při prudkých přívalových deštích sešli členové jednotky, aby prokopali strouhu pro 
odvod vody ve svahu nad rodinným domem Kalichových. Že se někteří doma vyspí až za několik dní nikoho 
nemohlo napadnout. Odpoledne se začalo s čerpáním sklepů Češkova mlýna, což se později bohužel ukázalo 



jako marná snaha. Největší nápor přišel v noci. Postupující voda zaskočila i pamětníky. Bylo nutné ze zahrad 
spodní ulice přenést do bezpečí domů domácí zvířectvo. Na pondělní rozednění málokdo zapomene. Všude 
kolem voda, Jarcová odříznutá od světa, nefungovala elektřina. V kulturním domě byli ubytováni lidé, kteří 
se pokoušeli před uzavřením silnice projet přes zatopenou cestu,  ale dostali se pouze do Jarcové. V lokalitě 
Pod skalou došlo k  sesuvu půdy na příjezdovou silnici do části Za vodů. Bylo nutné evakuovat obyvatele 
okolních domů, včetně nepohyblivé paní Ludmily Zdráhalové. Protože silnice byla zaplavená, hasiči museli 
paní vynést lesem na nosítkách až na polní cestu pod Gulů, kam mohla přijet hasičská Avie, která ji odvezla 
do bezpečí. Po opadnutí vody přišlo na řadu čerpání sklepů a studní a dlouhotrvající práce na odstraňování 
následků povodně.
Tato  katastrofa  byla  pro  členy  sboru  impulsem  pro  daleko  větší  aktivitu.  Vozidlo  a  čerpadla  se  uvedly 
do provozuschopného stavu, začalo se opět jezdit po soutěžích, zvyšoval se rozpočet obce na požární ochranu. 
V roce 2002 se čtyři členové jednotky zúčastnili odstraňování povodní v Čechách, konkrétně v Dobřichovicích 
u Prahy. V roce 2004 nastal další zlom a to znovu založení družstva mladých hasičů a v roce 2009 družstev 
dorostenek a žen. Sboru se podařilo za obrovské finanční pomoci obce, Zlínského kraje a sponzorů jednak 
investovat do mladých hasičů, na jejich vybavení a cestování po soutěžích a jednak investovat do rozšíření 
zbrojnice, vybavení klubovny a rozšíření techniky a věcných zásahových prostředků. V současné době má 
sbor 62 členů, z toho 2 ženy a 22 mladých hasičů do 18 let. Činnost SDH můžeme rozdělit na dvě části. První 
částí je  působení zásahové jednotky,  starost o svěřenou techniku, věcné prostředky a příprava pro pomoc 
občanům v krizových situacích. Druhou částí  je činnost občanského sdružení, kam patří práce s mládeží, 
sportovní činnost dospělých a pořádání kulturních akcí. O těchto aktivitách se podrobněji dočtete v dalším 
čísle obecního zpravodaje.

Za SDH Jarcová Ing. Jaroslav Šula



Tělovýchovná jednota Sokol Jarcová

Dnešní  TJ  Sokol  Jarcová  funguje  jako  nezisková  organizace  a  sdružuje  sportovce  z  obce  a  blízkého  okolí 
v sedmi sportovních oddílech. Členskou základnu TJ Sokol Jarcová tvoří 259 registrovaných členů. 
 Oddíly TJ Sokol Jarcová
 oddíl kopané
	 oddíl	lyžování
	 oddíl	požárního	sportu
	 oddíl	volejbalu
	 oddíl	aerobiku
	 oddíl	tenisu
	 oddíl	nohejbalu
Tyto  oddíly  jsou  seřazeny  podle  počtu 
členů  oddílu.  V  oddílu  kopané  funguje 
jedno družstvo mužů a dvě mládežnická 
družstva  a  všechny  jsou  přihlášeny 
do  stabilních  celoročních  soutěží,  kde 
reprezentují obec. Pravidelných soutěží 
se  ještě  zúčastňuje  oddíl  požárního 
sportu.  Ostatní  oddíly  pořádají  turnaje 
a  naopak  se  zúčastňují  se  turnajů 
pořádaných  v  jiných  obcích.  Oddíl 
lyžování  vzhledem  ke  klimatickým 
podmínkám Jarcové svou aktivitu vyvíjí 
hlavně při údržbě sjezdovky a k vlastnímu lyžování se dostane jen při dostatečné sněhové nadílce.
Tělovýchovná jednota disponuje jednak vlastním majetkem, jednak pronajatým majetkem od obce, který má 
ve své správě. Zde patří sjezdovka „Na šípě“ a hlavně víceúčelové hřiště, které bylo rekonstruováno v roce 
2009  z prostředků  částečně obecních  a  z  velké  části  z  dotace EU  z  regionálního operační  programu. Při 
rekonstrukci  byly  vybudovány nové povrchy na kurtech pro potřeby  tenistů,  nohejbalistů  a  volejbalistů. 
Další částí rekonstrukce byla částečná přestavba budovy kabin a výstavba zastřešeného posezení a zázemí 

pro  správce  areálu.  Nemalou  změnou  při 
rekonstrukci  bylo  vybudování  dětského 
koutu  s  průlezkami  a  pískovištěm.  Mimo 
dotační program se zároveň s rekonstrukcí 
vybudovalo  zavlažování  hřiště  a 
základny  pro  požární  sport.  V  souvislosti 
s rekonstrukcí areálu bylo zřízeno pracovní 
místo  správce  areálu.  V  letošním  roce  je 
naplánováno  rozšíření  areálu  o  plážové 
hřiště,  které  bude  sloužit  jak  pro  plážový 
volejbal,  tak  plážovou  kopanou.  Dále 
v prostoru za kurty vzniká rovná travnatá 
plocha, která bude sloužit jako  tréninková 
plocha pro více druhů sportovních aktivit. 
Co sportoviště v Jarcové nejvíce trápí,  jsou 
povodně,  které  již  několikrát  sportoviště 
zničily  nebo  poškodily.  Proto  byla  v  roce 
2010  vybudována  nová  doplňující  hráz, 

která by měla zabránit poškození areálu při menších povodních, kdy množství vody na hřišti není velké, 
přesto proud způsobí značné škody. V případě hrozby povodně bude hráz prodloužena přes cestu mobilní 
hrází tvořenou vaky s pískem. Plážové hřiště tak bude sloužit i jako zásobárna písku pro případ takového 
nebezpečí. Tolik současnost a o historii TJ Sokol Jarcová v některém z dalších vydání obecního zpravodaje. 

Ing. Jaroslav Šula



I	letošní	divadelní	sezónu	pro	vás	členové	místního	ochotnického	spolku	pilně	nacvičovali	nové	představení.	

Po loňském úspěchu, kdy se po třiceti letech znovu hrály Hrátky s čertem, letos Nová Snaha sáhla po víceméně 
neznámé hře,  která nejen,  že  se nikdy nehrála  v  Jarcové,  ale nebyla  ani moc hrána  jinými divadly.  Jedinou 
větší stopu zanechalo představení v rádiové podobě tehdy ještě Československého rozhlasu. To jsme se dostali 
do padesátých let minulého století. Podíleli se na ní ovšem takové osobnosti jako František Filipovský  nebo 
Václav Voska. Hra se jmenuje Ztřeštěná nedělě, autorem je Valentin Katajev. Děj bychom mohli nastínit takto: 
“…ušmudlaný úředníček Zajcev roztáčí spirálu nedorozumění v ruském sanatoriu…“
Po loňské premiérové sezóně se jarčovský divadelní spolek letos rozhodl vyvézt své neotřelé kvality i mimo naši 
rodnou vísku. Nová Snaha se tedy představila na přehlídce Dny valašského divadla v Hovězí, a to “na Josefa“,  
19. března. Další představení na domácí půdě následovalo v pátek 25.3. v 19:00. Podle zájmu se přidají i další 
představení v dubnu.

Bc.	Jiří	Hrabovský



U K L I Ď M E  S V Ě T  K O L E M  N Á S



K o m i s e  ž i v o t n í h o  p r o s t ř e d í  i n f o r m u j e



I N F O R M A C E  O B Č A N Ů M

1
Od 25. února 2011 je v kabelovém rozvodu nově umístěno vysílání programů:
  - ČT1 (původně E2 48,25 MHz) nově R11 215,25 MHz, zvuk D/K
  - Markíza (původně E4 55,25 MHz) nově R9 199,25 MHz, zvuk B/G
  - Public TV (původně R3 77,25 MHz) nově R7 183,25 MHz, zvuk B/G
Toto vysílání poběží souběžně až do 1.4.2011, kdy bude na původních kmitočtech vypnuto. Od 1.4.2011 
poběží už jen na kmitočtech R7, R9 a R11.
Od 1.4.2011 bude probíhat rekonstrukce celého kabelového rozvodu TKR Jarcová.
Vzhledem k úplné výměně za moderní výkonnější technologii bude docházet během měsíce dubna 
v pracovní dny od 9.00 do 16.00 hodin k přerušení vysílání v různých částech obce. Pokud po 17. hodině 
bude některý klient bez signálu TKR, volejte servisní službu 4M Rožnov spol. s r.o. na telefonu 603 428 224 
nebo 571 626 345.                    Ing. Tomáš 
Drábek
2.
Obec Jarcová má zřízeny při zastupitelstvu obce tyto stálé komise:
  - sociální a kulturní-předseda Bc. Lenka Kostelná
  - školská a sportovní-předseda Ing. Tomáš Drábek
  - životního prostředí-předseda Ing. Marie Hrabovská
Pokud by se někdo z občanů chtěl zapojit do činnosti v těchto komisích, může
se přihlásit na obecním úřadě, popřípadě u předsedů jednotlivých komisí.
           Ing Marie Hrabovská
3.
Situace dopravního značení v obci.
Situace kolem zákazu stání v obci dlouhodobě víří vášnivé debaty. Před lety bylo instalováno nové dopravní 
značení Zóna, která obsahuje značky zákaz stání, pozor děti a maximální povolená rychlost 30 km/h. Právě 
zákaz stání v místech ohraničených dopravním značením Zóna, tj. na celém území obce, vzbuzuje někdy 
kontroverzi a je trnem v oku hlavně majitelům aut, kteří nemají možnost parkovat jinde, než na místní 
komunikaci, a tím se vystavují možnosti postihu v podobě pokuty od Policie ČR.
Zastupitelstvo obce se touto otázkou zabývalo na jednom ze svých zasedáních. Ukázalo se však, že 
případné
odstranění Zákazu stání situaci nijak neovlivní. Silniční zákon totiž hovoří prostřednictvím § 25 jasně: „ Při 
stání musí zůstat volný alespoň jeden jízdní pruh široký nejméně 3 m pro každý směr jízdy; při zastavení 
musí zůstat volný alespoň jeden jízdní pruh široký nejméně 3 m pro oba směry jízdy. Bohužel, většina úseků 
místních komunikací tyto parametry nesplňuje. Proto by případné odstranění Zákazu stání z dopravního 
značení Zóna bylo plýtváním obecních peněz.
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 Bc.	Jiří	Hrabovský
4.
Očkování psů a koček proti vzteklině proběhne v pondělí 4.4.2011 
  v 17,30 hod u obecního úřadu Jarcová,
  v 18,00 hod u lávky na Brňov a 
  v 18,45 hod u hospody Za Vodú.
Možno očkovat i proti jiným nemocem a odčervení. Očkování se mohou zúčastnit se svými zvířaty i občané 
Brňova a jiných obcí, mají-li to blíž k uvedeným stanovištím.
Cena za vakcinaci proti vzteklině je 100,- Kč za 1 ks.
           MVDr. Dobeš.

Vydává Obecní úřad Jarcová, 757 01 Valašské Meziříčí. Náklad 300 výtisků. Zdarma občanům obce.
Za obsah odpovídá sociální a kulturní komise při obecním úřadě. Vychází čtvrtletně.




